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عیدیمیگیرند؟ کارگرانامسالچقدر
طبق قانون مبلغ عیدی ۱۴۰۳ از دو برابر حداقل حقوق 
که  کمتر نخواهد بود؛ البته در نظر داشته باشید  کار  اداره 
کارگرانی است که به مدت یک سال در یک  این مبلغ برای 
مجموعه مشغول به فعالیت هستند.  طبق قانون، مبلغ عیدی 
امسال از دو برابر حداقل حقوق اداره کار کمتر نخواهد بود؛ 
البته در نظر داشته باشید که این مبلغ برای کارگرانی است 
که به مدت یک سال در یک مجموعه مشغول به فعالیت 
کمتر از یک سال در یک سازمان یا  گر شخصی  هستند.  ا
کارگاه کار کرده باشد، عیدی او به نسبت مدت زمان کارکرد 
 او در یک مجموعه محاسبه می شود. حداقل عیدی سال

کثر عیدی سال    .۲,۳۸۸,۷۲۸ × ۶۰ = ۱۴۳,۳۲۳,۶۸۰ :۱۴۰۳حدا
 .۲,۳۸۸,۷۲۸ × ۹۰ = ۲۱۴,۹۸۵,۵۲۰ :۱۴۰۳

ترکیهدوبارهفعالمیشود قطار
مدیرعامل راه آهن گفت: پس از آنکه راه آهن ترکیه آمادگی سیر 
قطار از مسیر وان به استانبول و آنکارا را داشته باشد، قطارهای 
مسافری هم از ایران در این مسیر دوباره فعال می شوند.  
کری در حاشیه جلسه ابلاغ قطعیت قرارداد و شروع  جبارعلی ذا
دوره احداث پروژه ریلی کرمان- سیرجان در جمع خبرنگاران 
کو )استانبول-  در پاسخ به سوال ایلنا درباره احیای راه آهن ا
تهران- اسلام  آباد( که دو سال گذشته عبور آزمایشی داشت، 
گفت: پس از زلزله اخیر در ترکیه مسیر ریلی وان به آنکارا دچار 
مشکلاتی شد اما هفته آینده نمایندگان راه آهن ایران در ترکیه 
در این باره جلسه ای با همتایان خود در ترکیه خواهند داشت 
که هفته گذشته جلسه مقدماتی آن برگزار شد.  وی ادامه داد: 
پیش بینی ها این است که در مرحله اول قطار تبریز - وان و 
تهران - وان را برقرار کنیم.  مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران افزود: پس از آنکه راه آهن ترکیه آمادگی سیر قطار از مسیر 
وان به استانبول و آنکارا را داشته باشد، قطارهای مسافری هم 
از ایران در این مسیر دوباره فعال می شوند. معاون وزیر راه و 
شهرسازی گفت: طبیعتاً پس از آن مقدمات، راه اندازی قطار 
کو هم انجام می شود و در خصوص قطار بین المللی اولین گام  ا

فعالسازی مسیر ترکیه بود. 

افزایش۱۲درصدیآبموجود
مخازنسدها در

آب موجود در مخازن سدها از ابتدای سال آبی تا ۲۱ مهر ۲۳ 
میلیارد و ۴۸۰ میلیون مترمکعب بوده و در قیاس با مدت زمان 
مشابه سال گذشته افزایش ۱۲ درصدی را نشان می دهد. سال 
کنون میزان ورودی سدها ۸۰ میلیون متر مکعب بوده در  آبی تا
حالی که مدت زمان سال گذشته ۸۳ میلیون متر مکعب می رسید 
کنون کاهش ۳ درصدی ورودی سدها را شاهد هستیم. البته  و ا
کمی امیدوارکننده به نظر می رسد و نسبت  خروجی سدها 
به مدت زمان مشابه سال گذشته کاهش ۴ درصدی را نشان 
می دهد به طوری که در از ابتدای مهر ماه تا ۲۰ خروجی سدها یک 
میلیارد و ۹۰۰ میلیون متر مکعب بوده در حالی که سال گذشته 
این عدد به یک میلیارد و ۹۸۰ میلیون متر مکعب می رسید. 
همچنین آب موجود در مخازن سدها از ابتدای سال آبی ۲۱ مهر 
۲۳ میلیارد و ۴۸۰ میلیون مترمکعب بوده که در مقایسه با مدت 
زمان مشابه سال گذشته ۲۱ میلیارد و ۲۰ میلیون متر مکعب 
افزایش ۱۲ درصدی را نشان می دهد. در مجموع نیز ۴۵ درصد از 
سدها پر و ۵۵ درصد دیگر از ظرفیت مخازن سدها خالی است.  
ارتفاع کل ریزش های جوی کشور از ابتدای سال آبی جدید تا ۲۰ 
مهر ماه معادل ۳. ۶ میلیمتر است که این مقدار بارندگی نسبت 
به میانگین دوره های مشابه درازمدت ۴. ۳ میلیمتر ۱۴ درصد 
افزایش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته ۵. ۷ میلیمتر ۳۶ 

درصد افزایش را نشان می دهد. 

بانکمرکزیمبلغجدیدواممسکن

راابلاغکند
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها مجلس شورای 
اسلامی درباره تأخیر در پرداخت وام مسکن و رویه بانک ها در 
ارائه تسهیلات مسکن به بیان توضیحاتی پرداخت.  علی اصغر 
نخعی راد، نماینده حوزه انتخابیه کلات و مشهد و عضو کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراها مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با 
، درباره تأخیر حدوداً ۳ ماهه بانک مرکزی در ابلاغ آئین نامه  مهر
اعطای وام مسکن شهری گفت: با توجه به اینکه مبلغ وام مسکن 
شهری از ۵۵۰ میلیون تومان در سال گذشته به ۸۰۰ میلیون تومان 
افزایش یافته و بیش از دو ماه از ابلاغ آئین نامه شورای عالی مسکن 
به بانک مرکزی گذشته است، اما هنوز بانک مرکزی این آئین نامه 
را به بانک های عامل ابلاغ نکرده است. این وضعیت باعث شده 
تا مردم در مراجعه به بانک ها با مشکلات جدی مواجه شوند و 
فصل ساخت وساز در بسیاری از استان ها از دست برود. وی با 
اشاره به نقش بانک ها در این تأخیر افزود: به نظر من، مجلس و 
به ویژه هیات رئیسه مجلس باید به طور جدی با این رویه بانک ها 
برخورد کنند. ادعای بانک ها مبنی بر ناتوانی در پرداخت وام ها، 
بهانه ای بیش نیست. بانک ها در پرداخت تسهیلات به پرسنل 
خود عملکردی قوی داشته اند و صداهایی که از سوی جامعه 
بلند شده، نشان می دهد که این بهانه جویی ها بی اساس است. 
با تغییر دولت و شرایطی که پس از شهادت شهید رئیسی به وجود 
آمد، به نظر می رسد بانک ها رویه نادرستی در پیش گرفته اند که 
نیازمند نظارت جدی مجلس است. نخعی راد در ادامه تصریح 
کرد: مجلس باید نقش نظارتی خود را ایفا کند و با برخورد مناسب 
و قاطعانه با این موضوع، جلوی این رفتارهای نادرست را بگیرد. 
تا زمانی که بانک ها در مسیر صحیح قرار نگیرند و از این بهانه ها 
دست برندارند، مشکلات مردم در زمینه مسکن همچنان باقی 
خواهد ماند. این نماینده مجلس دوازدهم در ادامه بیان کرد: 
در حال حاضر در نیمه دوم سال قرار داریم و هنوز مردم معطل 
گرفتن وام ساخت مسکن با مبلغ جدید در سال ۱۴۰۳ هستند، این 
اقدام بانک مرکزی اصلاً پذیرفتنی نیست. نخعی راد با بیان اینکه 
کثر استان ها  فصل زمستان در حال شروع شدن است گفت: در ا
به دلیل سردسیر بودن منطقه مردم نمی توانند اقدام به ساخت 
و ساز کنند و در واقع ابلاغ این عملاً وام فایده ای برای مردم ندارد. 
این نماینده مجلس گفت: بانک ها دست از این رویه بردارند و به 
قانون جهش تولید مسکن عمل کرده و ۲۰ درصد از اعتبارات خود 

را صرف اعطای وام مسکن کنند. 

اخبار

معاون سازمان برنامه: 

تورمبایدتکرقمیشود
معاون سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه 
اقتصاد ایران به افزایش درآمد نیاز دارد، گفت: 
گر بخش خصوصی پای کار نیاید ممکن است  ا
رسیدن به آنچه که در برنامه هفتم برنامه ریزی 
شده با سختی حاصل شود. افشین کسالایی 
معاون امور برنامه ریزی نظارت و آمایش سرزمین 
سازمان برنامه و بودجه کشور، روز )دوشنبه، ۲۲ 
مهر( در نشست خبری همایش الزامات اجرایی 
برنامه هفتم پیشرفت با اشاره به اینکه دیدگاه 
دولت کنونی و رئیس سازمان برنامه بودجه 
نسبت به برنامه هفتم توسعه روشن است، گفت: 
معتقدم که هیچ موضوعی مهم تر از اقتصاد 
نیست و از مهر سال ۱۴۰۰ مطالعات اولیه برنامه 
هفتم در سازمان برنامه و بودجه به همراه دو 
بازوی اجرایی کلید خورد، زیرا برنامه هفتم باید 
نسبت به سایر برنامه ها متفاوت برنامه ریزی 
می شد.  وی افزود: مطالعات بیش از ۳۰ عنوان 
گون کشور انجام شد و  گزارش در حوزه ای گونا
سیاست های کلی برنامه هفتم در ۷ سر فصل 
زیربنایی«، »فرهنگی و  »اقتصادی«، »امور 
آموزشی«،  و  فناوری  »علمی،  اجتماعی«، 
و  »دفاعی  خارجی«،  سیاست  و  »سیاسی 
امنیتی« و »اداری، حقوق و قضائی« در ۲۶ بند 
تصویب شده است. معاون امور برنامه ریزی 
نظارت و آمایش سرزمین سازمان برنامه و بودجه 
تصریح کرد: در ابتدا باید ثبات اقتصادی در کشور 
گیرد، سپس رشد اقتصادی به هدف  شکل 
برسد؛ طبق برنامه هفتم باید سالانه به متوسط 
رشد ۸ درصد اقتصادی برسیم که این رشد 
زمینه ساز کاهش نرخ تورم، اصلاح ناترازی های 
مالی و ثبات بازار ارز را در پی خواهد داشت. وی 
یادآور شد: اقتصاد ایران به افزایش درآمد نیاز 
دارد اما در مشارکت بخش خصوصی یک خلأ 
گر بخش خصوصی پای کار  جدی داریم، زیرا ا
نیاید ممکن است رسیدن به آنچه که در برنامه 
هفتم برنامه ریزی شده با سختی حاصل شود. 
کید کرد: سیاست های کلی  کسالایی در ادامه تا
برنامه هفتم با اولویت اصلی پیشرفت اقتصادی 
توأم با عدالت تعیین شده و ایجاد ثبات در سطح 
خ ارز و تک رقمی کردن  عمومی قیمت ها، نر
تورم طی پنج سال و جهت دهی به نقدینگی و 
اعتبارات بانکی به سمت فعالیت های مولد و 
جذابیت زدایی از فعالیت های غیرمولد از اهداف 
برنامه هفتم توسعه است. وی در ادامه گفت: 
همچنین تأمین امنیت غذایی و تولید حداقل 
۹۰ درصد کالاهای اساسی و اقلام غذایی در 
داخل کشور همراه با حفظ و ارتقا ذخایر ژنتیکی 
و منابع آبی، افزایش سطح سلامت و ایمنی مواد 
غذایی از دیگر اولویت های برنامه توسعه هفتم 

خواهد بود. 

سرمایه رشدضعیفبازار
 ۱۱۰۵ هفته  روز  دومین  در  سرمایه  بازار 
واحد رشد داشت و به رقم دو میلیون و ۱۱۴ 
گرچه این میزان افزایش  هزار واحد رسید؛ ا
گذشته رقم قابل توجهی  در مقایسه با روز 
محسوب نمی شود اما این چهارمین روز سبز 

تالار شیشه ای پس از افت دو هفته قبل بود. 
به گزارش ایسنا، بازار بورس در بیست و دومین 
روز از اولین ماه پاییز رشد کرد. پس از افت ناشی 
از ریسک های غیراقتصادی که از ۴ تا ۱۶ مهر 
در این بازار ایجاد شده بود طی چهار روز کاری 
اخیر شاخص بورس صعودی بوده است.   روز 
یکشنبه شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران 
۱۱۰۵ واحد رشد کرد و در عدد دو میلیون و ۱۱۴ 
هزار و ۹۷۳ واحد ایستاد. در سه روز کاری گذشته 
نیز شاخص کل به ترتیب ۳۴۲۲ واحد، ۲۴۵۳ و 
۱۴ هزار واحد افزایش داشت.  شاخص هم وزن 
اما ۳۹۳ واحد کاهش یافت و به رقم ۶۹۶ هزار 
و ۴۷۶ واحد رسید.  در دومین روز هفته تعداد 
سهام مثبت بورس ۱۵۰ عدد و سهام منفی ۱۸۲ 
عدد بود. به طور کلی بازار ۰. ۰۵ درصد افزایش 
داشت.  روز یکشنبه ۳۲۶ هزار فقره معامله به 
ارزش ۴۶۹۵ میلیارد تومان در بازار سهام انجام 
شد.  وغدیر، فملی و کچاد به ترتیب از نمادهای 
تاثیرگذار بر شاخص بورس بودند که هر سه 
کنش نیز می توان  سبز شدند. از نمادهای پرترا
به ذوب، فولاد و شپنا اشاره کرد.  روز بیست و 
دوم مهر ۱۴۰۳ شاخص فرابورس ایران برخلاف 
بورس ۱۷ واحد کاهش داشت و به ۲۱ هزار و ۹۴۴ 
واحد رسید.  تعداد معاملات دیروز فرابورس 
۱۶۷ هزار فقره و ارزش آن ۳۸ هزار میلیارد تومان 
بود.  خاور بیش ترین تاثیر منفی را بر شاخص 
فرابورس داشت، اما آریا و فصبا اثر مثبت ایجاد 
، خاور و کرومیت هم از نمادهای  کردند. فزر
کنش بودند.  به نظر می رسد اثر ریسک های  پرترا
سیستماتیک و متغیرهای سیاسی که از ابتدای 
هفته گذشته بر بازار سایه افکنده بود به تدریج 
کاهش یافته است. روز ۱۰ مهر ۱۴۰۳ ایران در پاسخ 
به شرارت های اخیر رژیم صهیونیستی از جمله 
ک کشور و به شهادت  ترور اسماعیل هنیه در خا
رساندن سردار مقاومت، سید حسن نصرا... و 
عباس نیلفروشان، تل آویو را هدف ۲۰۰ موشک 
بالستیک قرار داد و ضربات مهلکی به اسرائیل 
وارد کرد. دامنه نوسان نمادهای سهام که از 
هفتم مهرماه به ۱ درصد کاهش یافته بود، امروز 
به ۳ درصد رسید. هیات مدیره سازمان بورس 
و اوراق بهادار در جلسه صبح دیروز خود مقرر 
کرد دامنه نوسان سهام در بورس و فرابورس از 
روز شنبه ۲۱ مهرماه به مثبت و منفی ۳ درصد 

برگردد. 

برگزاری  با  همزمان   : بهزادپور صدیقه   – ملی  آرمان 
شانزدهمین اجلاس بریکس در روسیه در چند روز آینده، 
برخی رسانه ها از حرکت ایران به سمت بازاهای فرامرزی تحت 
تاثیر حضور در این سازمان خبر می دهند. در حالی که بسیاری 
از کارشناسان معتقدند؛ حضور ایران در برخی از پیمان ها 
کنون آورده ای برای  مانند پیمان شانگهای، گروه بریکس و... تا
ایران به دنبال نداشته است. الحاق ایران به برخی از گروه های 
تجاری مانند بریکس، شانگهای و... به منظور جستن راهی 
برای دورزدن تحریم ها و توسعه مبادلات تجاری در سال های 
، به دلیل واهمه دیگر کشورهای عضو این پیمان ها و  اخیر
حتی اصلی ترین هم پیمان های ایران چون روسیه و چین، 
دستاوردی اقتصادی برای کشور به همراه نداشته است و بیش 
از آنکه وزنی تجاری – اقتصادی برای ایران به همراه داشته 
باشد، فقط باعث بهره برداری سیاسی یا رسانه ای شد که البته 
کارآمدی  کاربردها پیمان های اینچنینی  آن هم با توجه به 
برای کشور به دنبال نداشت. این در حالی است که در شرایط 
دشوار اقتصادی کنونی با عدم پذیرش FATF راهی هموار برای 
تسریع مبادلات بانکی – تجاری را بر خود مسدود ساخته است و 
همچنان به دنبال یافتن منافعی از طریق الحاق به پیمان هایی 
است که به گفته کارشناسان آورده ای برای کشور نداشته است. 

   محک دستاوردهای بریکس و شانگهای برای کشور
به گزارش »آرمان ملی«، احمدرضا مجتهدی، کارشناس 
اقتصادی در این باره گفت: ایران در سال های اخیر تلاش های 
متعددی برای عضویت و مشارکت در سازمان ها و پیمان های 
بین المللی مانند بریکس و سازمان همکاری شانگهای انجام 
داده است، تا از تحریم های اقتصادی دوری کند و مبادلات 
تجاری خود را توسعه دهد. این تلاش ها از سوی ایران با هدف 
افزایش نفوذ اقتصادی و سیاسی در منطقه و جهان و همچنین 
مقابله با تحریم های گسترده ای که از سوی کشورهای غربی، 
به ویژه آمریکا، علیه آن اعمال شده است، صورت گرفته است، اما 
به رغم این اقدامات، دستاوردهای ایران در این زمینه محدود 
کشورهای عضو این پیمان ها، از جمله  که  بوده است، چرا
روسیه و چین، نگرانی های جدی از سرایت تحریم های اِعمال 
شده علیه ایران درباره خودشان دارند. او افزود: عضویت بدون 
دستاورد واقعی برای ایران با امید به استفاده از فرصت های 
اقتصادی و سیاسی در سازمان هایی مانند بریکس و شانگهای 
به این پیمان ها باوجود تلاش های بسیار کشور ره به جایی 

نبرده است. 
   موانع بهره برداری از حضور ایران در بریکس و... 

او توضیح داد: چند مشکل اساسی مانع از بهره برداری ایران 
از حضور در این پیمان ها شده است که اصلی ترین آن واهمه از 
تحریم های علیه کشورهای دیگر عضو این گروه هاست که یکی از 
دلایل عمده عدم دستیابی به نتایج قابل توجه در این پیمان ها 
به شمار می آید که باعث شده تمایلی به ریسک همکاری نزدیک 
که این همکاری ممکن  اقتصادی با ایران نداشته باشند، چرا
است تحریم های اقتصادی بر تجارت یا بانکداری آنها صورت 
گیرد. نمونه بارز آن کشور چین است که به صورت کاملاً شفاف از 
عدم تمایل به برقراری روابط تجاری با ایران به دلیل مصونیت 
روابط تجاری اقتصادی کشورشان از تحریم های ایالات متحده 

خبر داد. 
   مقایسه مزایای پذیرش FATF و الحاق به بریکس و... 

این کارشناس اضافه کرد: در عین حال نپذیرفتن رسمی 
FATF از سوی ایران باوجود مزایای بسیاری برای ایران در 
بخش گسترش روابط بانکی – تجاری، باعث ایجاد سوالات 
بسیاری شده است که به راستی پشت کردن به FATF و اتکا 
به پیمان هایی مانند بریکس و سازمان همکاری شانگهای 
بدون حل مشکلات اساسی در نظام بانکی و مالی کشور آیا 

می تواند برای ایران مزیتی محسوب شود؟ مجتهدی اضافه 
کرد: قطعاً این فرآیندها نمی توانند راه حلی برای دور زدن 
تحریم ها و توسعه اقتصادی ایران باشند. این پیمان ها، به 
دلیل ساختار محدود و عدم تمایل اعضا به ریسک پذیری 
در برابر تحریم های آمریکا، نمی توانند جایگزین مناسبی 
برای عضویت در نهادهای بین المللی مانند FATF باشند. 
او ادامه داد: پیوستن به FATF نه تنها تعاملات مالی و بانکی 
ایران را استانداردتر می کند، بلکه باعث اعتمادسازی در میان 
بانک ها و موسسات مالی بین المللی خواهد شد. در غیاب 
این اعتماد، حتی کشورهای دوست و شرکای تجاری همچون 
چین و روسیه نیز حاضر به همکاری نزدیک نخواهند بود. 
به علاوه، افزایش اقتصاد غیررسمی و فساد داخلی، مشکلات 
بیشتری برای اقتصاد کشور به همراه دارد که تنها از طریق 
پیوستن به FATF و پذیرش قواعد شفاف مالی می توان آنها 
گر ایران قصد دارد جایگاه خود را در  را کاهش داد. بنابراین، ا
اقتصاد جهانی تقویت کند و از تحریم ها به طور مؤثر دوری 
کند، لازم است در کنار مشارکت در پیمان های بین المللی، به 
FATF نیز به عنوان ابزاری برای بهبود روابط مالی خود نگاه 
کند و اقدامات لازم را برای پیوستن به این نهاد بین المللی 
انجام دهد.  این گزارش می افزاید؛ محمدمهدی بهکیش در 
این باره گفت: خبر پیوستن ایران به »سازمان بریکس« در 
، خبری خوشحال کننده است؛ اما زمانی که به آمار  ابتدای امر
و ارقام تجارت مابین کشورهای عضو بریکس از یک طرف و 
محدودیت های کشور خودمان از طرف دیگر نگاه می کنیم، 
این سوال پیش می آید که هدف از پیوستن ایران به این 
سازمان چیست و از این اتفاق چگونه می توان بهره گرفت؟ 
چین بزرگ ترین کشور عضو »بریکس« است. حجم مبادلات 
چین با کشورهای عضو بریکس در سال میلادی گذشته )۲۰۲۲( 
حدود ۵۴۰میلیارد دلار بوده؛ درحالی که حجم مبادلات با 
آمریکا به تنهایی ۷۵۰میلیارد دلار در همان سال بوده است. 
جالب آنجاست که حجم مبادلات چین با ایران در سال۲۰۲۲ 
فقط ۱۵میلیارد دلار ثبت شده، در صورتی که چین با عربستان 
در همین سال ۱۱۶میلیارد دلار و با امارات ۹۹میلیارد دلار 
تجارت داشته است.  او ادامه داد: ضمنا توجه داشته باشیم 
که کشور ما با چین قرارداد استراتژیک دارد. این در حالی است 
که کشورهای حاشیه خلیج فارس چنین قراردادی ندارند؛ ولی 
با وجود این چندین برابر کشور ما با چین مراودات تجاری به 
ثبت رسانده اند. جمع بندی این آمارها نشان می دهد حتی در 
زمانی که کشورهای جدیدی هم به عضویت بریکس درآیند، باز 
هم اهمیت تجاری آمریکا برای چین فراتر از اهمیت کشورهای 

بریکس برای چین خواهد بود. حال این سوال مطرح می شود 
فقط  که  ایران  تجاری  طرف  مهم ترین  به عنوان  چین  که 
۱۵میلیارد دلار در سال گذشته تجارت ثبت  شده با او دارد، چرا 
ایران را تشویق و کشورهای عضو بریکس را قانع کرده تا ایران 
به عضویت این سازمان درآید؟ ساختارهای تولید نفت و گاز 
در ایران آنقدر صدمه دیده اند که شاید با سرمایه گذاری های 
بسیار کلان بخشی از آنان قابل استحصال شود. بنابراین چین 
با روندهای فعلی اقتصادی در کشور ما، نمی تواند امیدوار 
به بازار ایران برای فروش کالا یا صادرات نفت و گاز ایران به 
کشورش باشد. شاید دلایل غیراقتصادی محرک اصلی چین و 

روسیه برای پیوستن ایران به بریکس بوده است. 
FATF مزایای بریکس بدون    

با این حال ایران می تواند از این موقعیت استفاده کند، اما 
گر مشکل FATF حل نشود، ایران نمی تواند  همه می دانیم که ا
کند.  برقرار  اقتصادی  فعالیت  بریکس هم  اعضای  با  حتی 
همان گونه که نتوانستیم پس از انعقاد قرارداد رابطه استراتژیک 
گسترش داشته باشیم. با روسیه  با چین، مبادله ای رو به 
هم همین گونه بوده است. بنابراین در آینده نیز مبادله ای 
با کشورهای عضو بریکس نمی توانیم داشته باشیم مگر آنکه 
مشکلات پیوستن به FATF حل شود و رابطه با کشورهایی 
که به صورت بالقوه برای واردات یا صادرات مناسب هستند، 
ل کرده اند که  به روال عادی برگردد. در این میان برخی استدلا
بریکس ممکن است نظام پرداخت خاص خود را به وجود آورد. 
به نظرم این پیش بینی متکی بر واقعیات تجاری جهان نیست. 
چینی ها که ۷۵۰میلیارد دلار در سال با آمریکا مبادله دارند و 
سالانه ۴۰۰میلیارد دلار موازنه مثبت دارند و بخش عمده ای از 
ذخایر خود را به دلار نگهداری می کنند، حال چگونه می توانند 
در بریکس به ارز دیگری فکر کنند؛ درحالی که حجم تجاری چین 
با آمریکا و ذخایر چین به دلار به او اجازه نمی دهد که منافع خود 
را به خطر اندازد. این امر شدنی نیست مگر نظام های تهاتری 
به کار گرفته شود که آن هم در سازمانی چون بریکس امکان پذیر 
گر دولت نتیجه اقتصادی پیوستن به پیمان شانگهای  نیست. ا
را منتشر کند، روشن می شود که ایران نتوانست از حضورش در 
کو«  آن پیمان هم استفاده اقتصادی کند، همان گونه که در »ا
هم موفق نبودیم. بنابراین مشکل در جای دیگر است. باید 
هرچه زودتر از کوچک تر شدن اقتصاد کشور جلوگیری کنیم و 
مشکلات کشور با بازارها را حل کنیم تا جذب سرمایه و صادرات 
و واردات به حالت عادی برگردد و تولید کالا و خدمات مجهز 
به تکنولوژی های جدید شود و اشتغال لازم برای جامعه به 

وجود بیاورد. 

»آرمان ملی« در آستانه برگزاری شانزدهمین اجلاس بریکس در روسیه بررسی می کند

FATF وزن کشی بریکس و شانگهای با

معاون وزیر صمت ضمن اشاره به اینکه 
کسری تراز تجاری به مرز ۷ میلیارد دلار نزدیک 
شده است، گفت: بانک مرکزی در حال کاهش 

فاصله نرخ ارز نیما با بازارهای توافقی است.
کل  رئیس  دهقان دهنوی  محمدعلی 
در  امروز  ایران  تجارت  توسعه  سازمان 
نشست خبری اظهار کرد: در سال گذشته 
صادرات غیرنفتی ۴۹.۳ میلیارد دلار بود 
که از نظر وزن ۹.۸ درصد و از نظر ارزش ۸.۹ 
درصد کاهش یافته بود. ۶۶.۲ میلیارد دلار 
نیز واردات داشتیم که مجموع صادرات و 
واردات، تجارت ۱۱۵ میلیارد دلاری را برای 
کشور رقم زده بود. همچنین تراز تجاری ۱۶.۸ 
میلیارد دلار منفی بود. وی افزود: در نیمه 
نخست امسال نیز ۷۰ میلیون تن به ارزش 
۲۵.۸ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی داشتیم 
از نظر  که نسبت به مدت مشابه پارسال 
وزن ۳.۴ درصد و ارزش ۶.۵ درصد افزایش 
 ، را نشان می دهد. چین با ۷ میلیارد دلار
، امارات ۳.۴ میلیارد  عراق ۵.۲ میلیارد دلار
کمی بیش از  دلار ترکیه ۲.۴ و افغانستان 
یک میلیارد دلار ۵ مقصد نخست صادراتی 
ما بودند که سهم ۷۵ درصدی در صادرات 
کشور داشتند که نشان می دهد باید مقاصد 
صادراتی متنوع شود.دهقان دهنوی تصریح 
کرد: در نیمه نخست امسال ۱۸.۲ میلیون تن 
واردات به ارزش ۳۲.۵ میلیارد دلار داشتیم 
که نسبت به مدت مشابه پارسال از نظر وزن 
۲.۸ درصد و از نظر ارزش ۶.۶ درصد افزایش 
یافته است؛ ۵ مقصد نخست وارداتی امارات، 
چین، ترکیه، آلمان و هند بود که ۷۹ درصد 
از واردات کشور را به خود اختصاص دادند. 
بنابراین تراز تجاری نزدیک به ۷ میلیارد دلار 

منفی است.

   ۴ عامل اصلی کسری تراز تجاری
کسری  علت  درباره  صمت  وزیر  معاون 
کاهش  عامل  دو  کرد:  اظهار  تجاری  تراز 
قیمت های جهانی به ویژه در حوزه کالاهای 
پتروشیمی با میانگین کاهش ۳۰ تا ۶۰ درصدی 
و بروز برخی مشکلات در صادرات گاز که منجر 
به افت ۵.۳ میلیارد دلاری این محصول شد، 

از جمله عوامل خارجی افت صادرات بود.
عوارض  وضع  سوم  عامل  افزود:  وی 
خام  نیمه  و  خام  کالاهای  روی  صادراتی 
است. موافق هستیم که صادرات این کالاها 
کار مطلوبی نیست اما با نحوه برخورد مخالف 
گر می خواهیم از دام صادرات این  هستیم. ا
ج شویم باید نسبت به سرمایه  کالاها خار
گذاری برای توسعه تولید کالاهای با ارزش 
افزوده بالا اقدام کنیم که این امر نیاز به تأمین 
مالی دارد. این تأمین مالی هم می تواند از 
کالاهای خام و نیمه خام  طریق صادرات 
تأمین شود. باید عوارض به گونه ای وضع شود 
که انگیزه صادرات کالا در سایر حوزه های 
زنجیره فراهم شود نه اینکه خود را از منابع 
ارزی محروم کنیم؛ مثلاً وضع عوارض در حوزه 
صادرات  افت  موجب  تزئینی  سنگ های 
شدید در این بخش شد. دهقان دهنوی 
گفت: عامل چهارم نیز وضع مقررات خلق 
کردن  الساعه، بی ثباتی مقررات، محدود 
صادرکنندگان و واردکنندگان به بهانه های 
همه  برای  محدودیت  ایجاد  مختلف، 
صادرکنندگان به علت تخلف عده ای قلیل 
و انباشت قوانین منجر به این شده فرایند 
صادرات کشور به شدت مختل شود. امروز 
صادرکننده ناراضی است. امروز صادرکننده 
که  گرفتار شده  گونه ای در تله مقررات  به 
می گوید این یک بار را صادرات کنم دیگر وارد 

امر صادرات نمی شوم.
   ارز چندنرخی فسادزاست

درباره  تجارت  توسعه  سازمان  رئیس 
چندنرخی بودن ارز تصریح کرد: چندنرخی 
بودن ارز یکی از عوامل اشکال زا در تجارت 
است. بسیاری از مقرراتی که وضع شده و تجار 
خ ارز  را گرفتار کرده ناشی از همین اختلاف نر
است. این موضوع باعث ایجاد زمینه های 
فساد و رانت می شود و قطعاً رانت جویان 
به این سمت می آیند. یکی از شکایت های 
تجار اصیل همین امر است که رانت جویان 

در حوزه های مختلف تجارت فعال شده اند.
گر می خواهیم تجارت  وی افزود: بنابراین ا
تسهیل شود باید نظام چندنرخی ارز اصلاح 
برای  تلاش  حال  در  مرکزی  بانک  شود. 
کاهش فاصله ارز سامانه نیما با بازارهای 
توافقی است اما به نظر من باید با سرعت و 

آزاداندیشی بیشتری به این سمت برویم.
   احیای شورای عالی صادرات غیرنفتی

عالی  شورای  احیای  خصوص  در  وی 
در  شورا  این  کرد:  بیان  غیرنفتی  صادرات 
سال های قبل فعال بود اما چند سالی مغفول 
بود و در سه سال گذشته این شورا تشکیل 
البته  کرد:  اظهار  صمت  وزیر  نشد.معاون 
کارگروه این شورا در ذیل سازمان توسعه 
تجارت جلسات خود را برگزاری می کرد اما 
که زیر نظر معاون اول رئیس  جلسات آن 
جمهور بود برگزار نمی شد در جلسه ای که 
با آقای عارف داشتیم مقرر شده که بزودی 
اولین جلسه شورای عالی صادرات غیرنفتی 
برگزار شود. وی افزود: یکی از کارهای این شورا 
مصوبات آن است که باید مصوبات آن معادل 
مصوبات هیأت وزیران دانسته شود تا بتوان 
آن مصوبات را اجرایی کرد.دهقان دهنوی در 

مورد روز ملی صادرات هم گفت: امسال بیست 
و هشتمین سال برگزاری روز ملی صادرات در 
روز ۲۹ مهر با حضور رئیس جمهور کشورمان 
برگزار می شود. فرآیند انتخاب صادرکنندگان 
قالب  در  و  فرآیند مدون است  نمونه یک 
کمیته ای متشکل از بخش خصوصی و دولتی 
برگزاری می شود. معاون وزیر صمت اظهار 
کرد: امسال در ۴۰ گروه کالایی و ۵ گروه فن آورانه 
و ۵ گروه خدمات مجموعاً در ۵۰ گروه در حوزه 
کالا و خدمات ارزیابی و انتخاب صادرکنندگان 
نمونه و ممتاز انجام می شود.وی با بیان اینکه 
خ ارز توافقی و نیمایی  وقتی فاصله بین نر
زیاد شود کم اظهاری و بیش اظهاری صورت 
می گیرد افزود: این باعث می شود آمار تجارت 
خ ارز  مخدوش شود بنابراین باید فاصله نر
آزاد و نیمایی کاهش یابد برای تسهیل تجارت 
باید نظام چندنرخی ارز اصلاح شود. بانک 
مرکزی در حال تلاش برای کاهش فاصله ارز 
نیمایی با بازارهای توافقی است اما به نظر من 
باید با سرعت بیشتری به این سمت برویم. 
دهقان دهنوی در ادامه اظهار کرد: یکی از 
رئوس اصلی و راهبردهای اصلی ما تسهیل 
کار تجارت  کسب و  تجارت است، تسهیل 
اعم از صادرات و واردات یک برنامه اصلی در 
سازمان توسعه تجارت خواهد بود. مقاصد 
صادراتی ما محدود است اما باید توجه داشته 
باشیم که بعضی از این مقاصد هاب صادراتی 
برای صادرات به مناطق دیگر هستند در 
مورد واردات هم به این شکل به عنوان مثال 
کشور امارات این نقش را ایفا می کند. بنابراین 
برای متنوع سازی مقاصد صادراتی نقش 
حوزه لجستیک دارای اهمیت زیاد است و 
باید فرآیندهای حمل و نقل بین المللی را نیز 

توسعه دهیم.

معاون وزیر صمت اعلام کرد:

بانک مرکزی به دنبال کاهش فاصله نرخ ارز نیما با بازارهای توافقی


